
چند هفته اي بيشتر به انتخابات شوراها باقي نمانده است 
و جن�ب و جوش براي دس�ت يافت�ن به صندلي ش�ورا از 
سوي نامزدها بالا گرفته است. اعضاي نامزد چند هفته اي 
اس�ت كه به صورت غيررس�مي به اعلام برنامه هاي خود 
در ش�بكه هاي مجازي و اجتماعي و جلس�ات مش�غول 
ش�ده اند. جاي�ي از ش�هر نيس�ت ك�ه صحبت از ش�ورا 
و نامزدهاي آن خبري نباش�د. همه از ش�هر و مش�كلات 
آن مي گوين�د و مي خواهن�د از مس�ائل و معض�لات 
ش�هري كاس�ته ش�ود و هركس حرفي براي گفتن دارد.

همه شهروندان در اداره شهر سهيم هستند و طبق قانون حق 
رأي دارند بنابراين اين ش��هروندان هستند كه  ش��هر را اداره 
مي كنند و بايد وكلاي خود را به شورا بفرستند تا از جانب آنان 
شهر را اداره كنند. اگر قرار است شهر رشد و ارتقا يابد بايد تك 
تك شهروندان با آگاهي و به دور از بازي هاي سياسي وارد عرصه 
اداره شهر شوند تا شهر در مسير رشد و ارتقا قرار بگيرد بر اين 
اساس به سراغ ش��هروندان رفتيم تا از نظرات و تجربيات آنها 
براي اداره شهر آگاه شويم و نظرات شان را براي ساير شهروندان 
منعكس كنيم. پرهيز از سياس��ي كاري و يارگيري سياسي، 
توجه به بحث تخصصي ش��ورا، همراهي با اعضاي شوراهاي 
منتخب و افزايش مشاركت و اعتماد شهروندان به وكلاي خود 
از موضوعاتي است كه شهروندان بدان اش��اره كردند كه اين 

مباحث را مي خوانيد.
حس��يني دانش��جوي الكترونيك مي گوي��د:  در حال حاضر 
شهرهاي كشور از لحاظ هوشمندسازي بسيار عقب تر از ساير 
كشورهاي پيشرفته جهان هستند و گام برداشتن در اين مسير 
مي تواند علاوه بر كاهش ترافيك به شهر هوشمند هم كمك 
كند. او مي افزايد: اگر افراد متخصص به ش��وراي شهرها وارد 
نشوند و قرار باشد نگاه سنتي به شهر و شهروندان صورت بگيرد، 

مشكلات و معضلات شهري هرگز ريشه اي حل نخواهد شد.
بنابراين لازم است تا مردم در انتخابات خود دقت لازم را بكنند تا 
هر رأي براي حل جزئي از مسائل و مشكلات موجود باشد. وي 
ارتقا و پيشرفت شهرها را لازمه پيشرفت كشور عنوان كرده و 
مي گويد:  هر چقدر هم كه نفت داشته باشيم و آن را صادر كنيم 
تا زماني كه نتوانيم مسير درست را براي پيشرفت كشور به كار 
ببريم درجا خواهيم زد، بنابراين ضروري است تا از توان و ظرفيت 
فكري و عملي و داخلي و جوانان مستعد براي رهايي از بار مسائل 

و مشكلات شهري استفاده شود.
در دو دوره اخير برخي هنرمندان و ورزشكاران نيز با استفاده 
از عناوين كسب كرده و شهرت خود پا به عرصه شورا گذاشتند 
تا بتوانند توان و ظرفيت كاري و تخصصي خود را براي شهر و 
شهروندان به كار ببرند. اما انتقادات و گلايه ها به دليل ناكارآمدي 
و عملكرد س��ليقه اي برخي از اين افراد سبب شده است تا در 
سال هاي اخير انتقاد به حضور اين افراد به پرسش اساسي براي 

شهروندان تبديل شود.
به منظور آگاهي از نظرات شهروندان با دو نفر از آنها به گفت وگو 
نشس��تيم. احمد محمدي، استاد دانش��گاه و فعال در زمينه 

تشكل هاي غير دولتي حضور افراد شاخص را براي شورا مهم 
مي داند ولي نه اينكه هر كس در ش��غلي عنواني را كسب كرد 
فكر كند مي تواند براي ساير شهروندان تصميم گيري كند را 
مدنظر قرار داده و مي گويد:  در شرايط حاضر مسائل و مشكلات 
شهري و زندگي شهرنشيني بسيار پيچيده و سخت شده و لازم 
است تا هر لحظه براي مسائل و مشكلات تصميمات متناسب 
با آن گرفته شود بنابراين اگر قرار باشد براي شهر 10 ميليوني 
پايتخت، ورزشكاران و هنرمندان تصميم گيري كنند پس جاي 

ساير تخصص هاي مورد نياز چه مي شود؟
وي تأكيد مي كند: در اين بحث دو حالت پيش مي آيد يا اينكه 
اين افراد واقعاً بخواهند به همنوعان خود كمك بكنند كه بايد نوع 
نگاه و رفتار شورايي خود را منطبق با نيازهاي شهر سازند و روش 
ديگر آن است كه اجازه بدهند ساير تخصص هاي مورد نياز شهر 
و شهروندان از طريق افراد صاحب نظر و كارشناس صورت بگيرد 

و آنان به نوعي حكم مشاور و همراه كننده را داشته باشند.
او مي گويد: به تجربه ثابت شده است حضور اين افراد در كنار 
اعضاي متخصص مي تواند به راهبردي ساختن تصميم گيري و 
تصميم سازي كمك شاياني بكند بنابراين لازم است تا اين نوع 
نگاه به شهر و شهروندان در ميان افراد شاخص رشد و ارتقا يابد 
تا شاهد كاهش مسائل و مشكلات شهري از يك سو و شكوفايي 
و ارتقاي زندگي از سوي ديگر باشيم. اين فعال حوزه تشكل هاي 
مردمي با اش��اره به فعاليت هاي مختلف گروه هاي مردمي و 
داوطلب در شهر مي گويد: اگر قرار باشد همه در شورا حضور پيدا 
كنند پس چه كسي بايد امور را انجام دهد؟ استفاده از توان و 
پتانسيل گروه هاي فعال در ميان شهروندان و اعضاي شورا است 
كه مي توان به افزايش مشاركت و رضايت مندي مردم از خدمات 
از آن نام برد. امير غفاري مرد ميانسالي كه به گفته خودش 50 
سال است در تهران زندگي مي كند مي گويد: در گذشته شهرها 
كوچك بودند و رسيدگي به آنها تقريباً آسان تر بود و مسائل و 
مشكلات ميان شهروندان در هر محله رصد و حل مي شد، اما 
حالا كه شهر وسعت چند ده هزار كيلومتري پيدا كرده است 
مديريت شهر و تصميم گيري براي حل مسائل و مشكلات آن 
نيز نيازمند عزم افرادي است كه بتوانند مسائل و مشكلات را 
رصد كرده و با ظرفيت هاي موجود و مطالبه گري از دستگاه هاي 

دولتي به رشد و نمو شهري كمك كنند.
وي با اشاره به وجود آسيب هاي اجتماعي مي افزايد:  متأسفانه در 
كنار مسائل و مشكلات شهري، آسيب هاي اجتماعي در بسياري 
از محلات افزايش يافته است. اگر شهرداري پاركي را مي سازد 
تا شهروندان استفاده كنند به دليل افزايش انواع و اقسام آسيب، 
اين پارك محلي براي تجمع و رفت و آمد افراد ولگرد و معتاد 
شده است و همين امر سبب شده شهروندان به همراه خانواده 

نتوانند از فضاهاي شهري استفاده مناسبي بكنند.
او تأكيد مي كند كه براي حل اين مش��كل بايد افراد صاحب 
تخصص و داراي توان تصميم گيري بالا وارد شوراي شهر شوند 
تا بتوانند از بار مسائل و مشكلات شهري بكاهند وگرنه اگر به 
صندلي هاي شورا به عنوان يك شغل نگاه شود پس مسئله سود 

و منفعت شخصي  و حزبي و جناحي در آن به كار صادقانه ارجح 
مي شود و شهر درجا خواهد زد و هرگز از كلاف پيچيده مشكلات 

رها نخواهد شد.
    شورا بايد پله ترقي شهر باشد نه فرد

 متأسفانه با رصد عملكرد شورا و برخي اعضا ديده شده است 
كه شورا را عده اي براي ترقي و پيش��رفت شخصي و رسيدن 
به آرزوهاي خود انتخاب كرده اند و با رأي ش��هروندان در حال 
طي پله هاي ترقي هس��تند و همين امر سبب ش��ده است تا 
چالش هاي شورا پس از چهار دوره همچنان باقي بماند و نگاه 
به شورا سليقه اي باش��د. در اين زمينه رضا جنتي كارشناس 
مسائل شهري معتقد است افرادي بايد به شورا پا بگذارند كه 
نياز به كسب قدرت و محبوبيت نداشته باشند چرا كه اين دو 
مؤلفه يعني قدرت و محبوبيت مي تواند با امكانات و ظرفيت هاي 
شورا زمينه فساد و تخلفات را در ش��هر رشد دهد. وي با اشاره 
به نگاه سنتي به شورا به عنوان افراد ريش سفيد مي گويد: در 
شرايط كنوني نگاه سنتي به اعضاي شورا به عنوان افراد ريش 
س��فيد تغيير كرده و افراد براي كسب قدرت و محبوبيت وارد 
شورا مي شوند. اين در حالي است كه خدمت در شوراي شهر 
بايد خدمت صادقانه باشد تا هم شهر و شهروندان رشد كنند و 
نياز هايشان برطرف شود و هم زمينه رشد جايگاه شورا فراهم 
شود. اين ممكن نيست مگر آنكه تك تك شهروندان نگاهشان 

به اعضاي شورا تغيير كند.
وي مي افزايد: هر يك از افراد كه از سوي شهروندان براي شورا 
انتخاب مي ش��وند علاوه بر وعده هاي انتخابات��ي خود داراي 
تخصص هايي هستند كه به صورت خرد است و لازم است تا با 
حضور در شورا نگاه ها به مسائل و رفع آن جمعي و شورايي شود. 
وجود اختلاف نظر امري طبيعي ميان اعضاي شورا است اما اين 
اختلاف اگر به ضرر شهر و شهروندان باشد كه ديگر امر مطلوبي 
نخواهد بود و دقيقاً حركت در مس��ير خلاف است كه به جاي 
ارتقاي زندگي شهري و شهرنشيني به معضلي تبديل خواهد شد 

تا عده اي هم براي حل اختلاف آنان به كار گرفته شوند.
    نگاه هاي سياسي، شورا را سياسي كرده است

 مهناز اكبري دانشجوي رشته مديريت مي گويد: سياسي كاري 
و سياست بازي در شوراي شهر به امري عادي تبديل شده است 
و هر دو كفه ترازوي شورا را متأسفانه با اين مؤلفه بايد رصد كرد. 
تأثيرپذيري و تأثيرگذاري به تك تك افراد شورا و همچنين كل 
اعضا در دوره هاي اخير به رغم شعارهاي اعضا مبني بر دوري 
از سياسي  كاري و سياست بازي سبب شده است تا پتانسيل و 
ظرفيت شوراها به هدر برود. چالش و مسائل و مشكلات به جاي 
حل شدن، رنگ و بوي سياسي بگيرند و شهر و شهروندان از اين 
نوع نگاه متضرر شوند. وي مي افزايد: به اعتقاد بنده وجود افراد 
سياست دان به جاي سياست كار در شورا لازم است چرا كه شورا 
بايد با سياست خود حق شهر و شهروندان را از دولت طلب كند 
و همچنين بازويي باشد براي اجراي برخي سياست هاي دولت 

در حوزه شهري.
او مي افزايد: يك شهر داراي اجزا و كالبد ظاهري و در بعد دروني 

داراي روح است كه اگر در هر مورد ساخت و ساز و رفتار ترافيكي 
به مسائل نگاه سياس��ي صورت گيرد، هم كالبد شهر آسيب 
خواهد ديد و ه��م روح آن دچار چالش مي ش��ود. نگاه خودرو 
محور و بي روح به شهر سبب شده است شهر ديگر محل آرامش 
و آسايش براي شهروندان نباشد و اكثريت افراد تا فرصتي پيش 

مي آيد مي خواهند از شهر فرار كنند.
اين نگاه كه نگاه غالب در ميان شهروندان است به رفتار اعضاي 
شورا و شهرداري و ساير دستگاه هاي شهري مربوط مي شود كه 
خوب تصميم گيري كنند و با نظارت هاي سيستمي مسائل را 
مورد بحث و تبادل نظر تخصصي قرار دهند. شهر محلي امن 
و جايگاه امنيت براي تك تك شهروندان مي شود در غير اين 
صورت فضاهاي بي دفاع شهري براي شهروندان ناامن شده و هر 
لحظه مي خواهند از آن فرار كنند و اين موضوع ميزان مشاركت 
و همراهي شهروندان را با اعضاي شورا و مديريت تصميم گيري 

كاهش مي دهد.
    شهرها بايد منبع درآمد و هزينه باشند

 بسياري از مسائل و مشكلات شهري ناشي از نبود درآمد منابع 
پايدار است كه در طول ساليان گذشته اين روند ادامه يافته و 
سبب شده است تا درآمد ش��هري به فروش تراكم و ساخت و 
ساز هاي غيرضروري منجر شود. وجود يك ساختار براي تأمين 
درآمد پايدار شهري امري ضروري و لازم است و اگر بدان توجه 
صورت نگيرد فقط شهر و شهروندان در آن آسيب خواهند ديد. 
در اين خصوص يكي از فعالان شوراياري كه چند سالي است در 
نقش شورايار در محلات غرب تهران مشغول به فعاليت است 
مي گويد: نبود درآمد پايدار مسير تصميم گيري و تصميم سازي 
اعضاي شورا را تغيير مي دهد و به جاي حل مشكلات ريشه اي 
اعضا بايد در جايي درآمد كس��ب كنند و در جايي ديگر آن را 
هزينه كنند. اين روند باعث تخريب بخشي از فضاي شهري و 
براي كسب درآمد مي شود و هزينه كردن آن فقط به حل مسائل 

و مشكلات مي انجامد.
در صورتي كه شهر بايد يك حساب و كتاب مشخص درآمدي 
داشته باشد. به عنوان مثال وقتي ما از شهرداري منطقه خود 
درخواس��تي داريم، مي گويند بودجه لازم را نداريم بنابراين با 
نبود بودجه نيازهاي شهروندان بي پاسخ مي ماند و شهروندان 
از مشاركت هاي شهري كنار مي روند. بنابراين درآمد پايدار بايد 
توسط اعضاي شورا مدنظر قرار گيرد و بايد افرادي به شورا بروند 
كه با مشكلات آشنا بوده و بتوانند آن را ريشه اي حل كنند والا 
هر شخصي مي تواند طبق قانون با رأي آوري وارد شورا شود و 

امور را به دست بگيرد.
   يارگيري سياسي در شورا ممنوع!

يكي از آفت هاي شورا در دوره هاي متولي در شهرهاي كوچك 
و بزرگ تمايل داشتن اعضا به حوزه هاي قدرت است كه سبب 
شده شوراها به جاي شوراي شهروندان و شهر به شوراي يك 
دستگاه و يا يك حزب يا جناح خاص تبديل شوند كه اين امر 
در تصميم گيري و عملكرد شورا تأثير مستقيم گذاشته است تا 
آنجايي كه پاي رسانه ها هم به ميان كشيده مي شود و از هر نگاه 
سياسي صحبت به ميان مي آيد به جز نگاه تخصصي براي ارتقاي 
زندگي شهري ش��هروندان. در اين زمينه يك فعال رسانه اي 
مي گويد:  بارها شاهد چالش هاي ش��ورا در بسياري از شهرها 
بوده ام. اعضاي شورا با پشتوانه جناحي و سياسي خاصي وارد 
شورا مي شوند و پس از كسب قدرت درصدد بر مي آيند نيازهاي 
آنان را برطرف كنند، بنابراين برخي از اعضاي شورا يار سياسي 
حزب يا گروه خاصي هستند و يا مش��غول يارگيري سياسي 
مي شوند و شهر و ش��هروندان در اين ميان فراموش مي شوند 
و نتيجه آن همين اوضاع و احوالي مي شود كه شاهد هستيم، 
ترافيك، آلودگي، اس��ترس و... عاملي مي ش��ود تا شهروندان 
خود را از شهر جدا ببينند و همين نگاه سبب افزايش مسائل 

و مشكلات مي شود.
    آگاهي شهروندان، شهر را مي سازد

 تجربه چهار دوره شورا براي شهروندان تجربه گرانبهايي است 
كه با رصد و رجوع به فعاليت ها و عملكرد اعضاي شورا تصميم  
صحيح و درس��تي را مي توانند اتخاذ كنن��د. بنابراين هر رأي 
كه به صندوق شورا ريخته مي شود مي تواند به پيشرفت شهر 
كمك كند و بالعكس مي تواند عامل بازدارنده باشد. بنابراين 
اين ش��هروندان هس��تند كه با آگاهي و آناليز شرايط دست 
به تصميم گيري براي اداره ش��هر توس��ط خود مي زنند و اگر 
كوچك ترين كم كاري صورت بگيرد ديگر نبايد انتظار داشته 

باشند كه شهر مسير رشد و رو به جلوي را طي كند.
در پايان اين شهروندان هستند كه با مشاركت بالا و تصميم گيري 
مناسب به حيات شهر كه در مثابه يك موجود زنده است كمك 
مي كنند و اگ��ر كوتاهي و كم كاري ص��ورت بگيرد مقصر اول 

شهروندان هستند بعد اعضاي شورا.

شهرباشهروندانآگاهساختهميشود
 يادداشتشهروندان از معيارهای انتخاب اعضای شورا به »جوان« می گويند

  از شهر

س�خنگوي فراكس�يون مديري�ت ش�هري و روس�تايي مجل�س ب�ا تأكي�د ب�ر 
اينك�ه ع�وارض بهره ب�رداري باي�د جايگزي�ن ع�وارض ف�روش تراك�م ش�ود، 
پيش�نهاد داد درآمده�اي پاي�دار ش�هري ب�ا انس�جام ان�واع ع�وارض تحق�ق ياب�د. 
صديف بدري درخصوص درآمدهاي پايدار شهرداري ها، گفت: عدم وجود درآمدهاي پايدار براي 
شهرداري ها سبب شده تا قوانين مربوط به كسب درآمد محلي هم مشكل پيدا كند، هم اكنون 
شهرداري ها براي كسب درآمد محلي بايد بر اساس تبصره ذيل ماده 50 قانون ماليات بر ارزش 
افزوده دفترچه اي تهيه كند  و هر ش��هرداري براي خود، فرمولي را در نظر بگيرد.  نماينده مردم 
اردبيل، نير و نمين در مجلس شوراي اسلامي، تصريح كرد: ديوان عدالت اداري هر شكايتي هم 
كه عليه فرمول هاي مذكور صورت بگيرد به حق رد مي كند، متأسفانه درآمدهاي پيش بيني شده 
شهرداري ها دچار مشكلات جدي است، بنابراين شهرداري ها به سمت و سوي صدور پروانه هاي 

ساختماني و دريافت عوارض مازاد بر تراكم متوسل شده اند. 
 انتقاد از بي توجهي دولت ها و شوراي عالي استان ها به شهرداري ها

وي با بيان اينكه ركود مسكن در كاهش درآمد شهرداري ها با شيوه كسب درآمد فعلي تأثير گذاشته 
است، افزود: مجموع عوامل سبب شده تا كيفيت خدمات شهري و خدمات عمراني نيز كاهش پيدا 
كند، در واقع شهرداري ها در كشور متولي مشخص ندارند به نوعي كه نه شوراي عالي استان ها از 
قدرت قانوني خود استفاده مي كند و نه دولت ها در طول ساليان گذشته براي شهرداري ها ارزشي قائل 
شدند.  بدري بدهي دولت ها در طول سال هاي گذشته به شهرداري ها را يادآور شد و گفت: دولت ها نه 
تنها بدهي خود به شهرداري ها را پرداخت نكرده اند بلكه نسبت به برگزاري جلسات هم انديشي بين 

دولت و شهرداري اقدامي نكرده اند هرچند اين مجموعه ها نهاد عمومي غيردولتي هستند. 

     مشكلات سياسي دليل عدم همراهي دولت ها با شهرداري ها/ هزار و 500ميليارد 
بدهي دولت در بخش عوارض به شهرداري ها

اين نماينده مردم در مجلس دهم با بيان اينكه حمايت قانوني مجلس و دولت از شهرداري ها ضرورت 
دارد، تصريح كرد: به نظر مي رسد دولت ها به دليل مشكلات سياسي با شهرداري ها همراه نشده اند، 
دولت ها حتي سهم شهرداري ها از ماليات بر ارزش افزوده را به درستي پرداخت نمي كنند به نحوي 

كه مبلغ اين بدهي براي سال 94 به حدود هزار و 500 ميليارد تومان مي رسد. 
   تراكم فروشي تا 10 سال آينده خاتمه مي يابد

اين نماينده مردم در مجلس دهم با يادآوري اعلام وصول اين طرح در آخرين هفته كاري مجلس 
در سال 95، گفت: براي تدوين طرح مذكور از تمامي شهرداري هاي كشور نظر خواستيم تا بتوانيم 
كار كارشناسي را ارائه دهيم، در اين طرح دولت را ملزم كرديم كه سهم شهرداري ها از عوارض 
و ماليات بر ارزش افزوده را به حس��اب مجزا واريز كند، همچنين انسجام عوارض و تعريف انواع 
عوارض نيز از ديگر اقدامات مهم براي جلوگيري از اعمال س��ليقه هاي مختلف است.  وي ادامه 
داد: در طرح مذكور تأكيد ش��ده با مجموع اقدامات انجام گرفته درآمد شهرداري ها به گونه اي 
پايدار شود كه شهرداري ها بعد از 10 سال اقدام به فروش تراكم ساختماني نكنند، بنابراين طي 
10 سال آينده فروش شهر خاتمه مي يابد هرچند در برنامه پنجم توسعه بر اين موضوع تأكيد 
شده بود.  سخنگوي فراكسيون مديريت شهري و روستايي مجلس شوراي اسلامي با تأكيد بر 
عوارض بهره برداري به جاي عوارض صدور پروانه س��اخت و ساز، گفت: قانون شهرسازي ها نيز 
ضمن بررسي اين طرح اصلاح خواهد شد تا اخذ عوارض نوسازي به روز از شهروندان و بر اساس 

ارزش منطقه اي دريافت شود

پيشنهادي براي اداره بهتر شهر 
عوارض بهره برداري جايگزين عوارض فروش تراكم 

 دور و نزديك لايحه هواي پاك
    بيژن سورانی 

لايحه هواي پاك كه سال گذشته كليات آن به تصويب نمايندگان مجلس رسيد حالا 
جزء به جزء آن در حال طرح و تصويب نمايندگان مجلس است. در ايام بعد از تعطيلات 
نوروزي چند روزي است كه نمايندگان مجلس در هواي بهاري فرصت كرده اند تا لايحه  

هواي پاك را مطرح و مواد آن را به تصويب برسانند.
اين در حالي اس��ت كه سرنوش��ت طرح جامع كاهش آلودگي هوا نامعلوم باقي مانده 
است و معلوم نيست اين طرح كه همه از آن به عنوان طرح جامع براي پاك شدن هوا 
نام مي بردند به چه سرنوشتي دچار شده كه لايحه هواي پاك جايگزين آن شده است. 
هر چه هست آن است كه قرار است براي كاهش آلودگي هواي تهران تصميم گيري و 
قانون گذاري صورت بگيرد تا شاهد كاهش آلودگي و آلايندگي هوا باشيم. مواد لايحه 
هواي پاك در صحن علني مجلس در حالي تصويب مي شود كه دستگاه هاي متولي در 
اين زمينه هيچ گزارشي از عملكرد كاري خود در سال هاي متمادي گذشته ارائه نكرده اند 
كه نمايندگان بتوانند با آناليز اقدامات صورت گرفته نقاط قوت را تقويت و نقاط ضعف را 
رفع كنند. در حالي كه شهرهاي بزرگ كشور با آلودگي هوا روزهاي بسياري را سپري 
مي كنند، نمايندگان مجلس به جاي رسيدگي عمقي و ريشه اي براي حل معضل آلودگي 
هوا به صورت سطحي و با ملاحظات، لايحه هواي پاك را به تصويب مي رسانند. كاهش 
زمان معاينه فني خودروهاي نو از پنج سال به چهار سال و ممنوعيت تردد خودروهاي 
فرسوده از جمله موادي از لايحه  هواي پاك اس��ت كه در چند روز گذشته به تصويب 
نمايندگان رسيد. با نگاه دقيق تر به موارد مورد تصويب مشخص مي شود كه اين لايحه 
هم به سرنوشت طرح جامع كاهش آلودگي هوا دچار خواهد شد چرا كه نمايندگان به 
جاي فشار بر منابع آلوده كننده فقط به آنان فرصت مي دهند خودروهاي غير استاندارد 
و آلوده كننده در كش��ور درحالي در تعداد بالا توليد شود كه برخي  از اين خودروها به 
محض خريد توسط مشتريان با مشكلات بسياري از نظر سيستم موتوري، بدنه و... مواجه 
مي شوند. در حقيقت خودروهاي توليدي فقط براي سودآوري صاحبان شركت دست به 
توليد زده اند و كيفيت را فداي كميت كرده اند. هزينه ها صرف مي شود ولي خروجي آن 
خودروهاي غيراستاندارد است كه به سلامتي و هواي پاك محيط زيست ضربه مي زند. 
در كشور ما محيط زيست در اولويت دولت قرار دارد ولي همين شركت هاي بزرگ دولتي 
بيشترين تخريب و ضربه را به محيط زيست مي زنند. بحث خودروهاي فرسوده هم در 
كشور ما سال هاست به معضلي حل نشدني تبديل شده است. فرسودگي ناوگان حمل و 
نقل عمومي و شهري از يك سو و خودروهاي فرسوده اي كه سال  هاست در معابر آلودگي 
توليد مي كنند از سوي ديگر به افزايش بار آلودگي و آلايندگي كمك مي كنند. اين در 
حالي است كه س��الانه هزاران ميليارد تومان براي درمان و كاهش آلودگي هوا هزينه 
مي شود ولي همچنان سايه آلودگي هوا بر سر مردم و شهرها سنگيني مي كند.  اگر قرار 
است خودروهاي فرسوده جايگزين خودروهاي غيراستاندارد شوند چه لزومي دارد كه 

مجلسيان بر طبل »لايحه هواي پاك« بكوبند؟!
تكميل شبكه هاي حمل و نقل عمومي در كشور ما با سرعت لاك پشتي در حال اجرا است 
و توليد خودروهاي غير استاندارد هم بر اين نواقص مي افزايد تا هواي پاك از دسترس 

شهر و شهروندان خارج شود.
آيا لايحه هواي پاك از آلودگي هوا خواهد كاس��ت؟ آيا زحمات نمايندگان مجلس و 
دستگاه هاي اجرايي نتيجه خواهد داد تا هواي پاك حق  من و شما باشد و آيندگان نيز 

از آن سهمي ببرند؟!

پايتخت بی دفاع در برابر زلزله  
شهر تهران به لحاظ خطرپذيري در دنيا رتبه ششم را دارد كه در برابر زلزله هايي كه 
در كشورهاي مشابه ايران از نظر تراكم مانند ژاپن رخ مي دهد، مي توان پيش بيني 
كرد در صورت رخداد زمين لرزه در تهران، فجايع انس��اني آن قابل جبران نخواهد 
بود و زلزله مشهد بايد درس عبرتي باش��د براي تهران و تصميم گيران آن. بايد از 
مسئولان سؤال شود كه تاكنون براي مقاوم سازي و مقاومت در برابر زلزله احتمالي 

چه كرده ايم ؟
     تهران آبستن زلزله 

طي 10 سال اخير به دليل بارگذاري هاي بيش از حد در ساخت و سازهاي تهران و 
ايجاد معضل تراكم جمعيتي در اين شهر و نيز فرونشست زمين، مقاومت تهران در 
برابر زلزله از شش ريشتر به چهار و نيم ريشتر كاهش يافته است و اين بدان معناست 
كه اگر زلزله اي مشابه مشهد كه چند روز گذشته رخ داد در تهران به وقوع پيوسته 

بود، كشور اكنون درگير يك بحران اجتماعي و سياسي بود. 
تهران به لحاظ موقعيت پلتيك از اهميت بالاتري در مقاوم سازي شهري برخوردار 
است اما متأسفانه عملكرد مسئولان شهري در سال هاي اخير و تهيه نقشه هاي جامع 
از مناطقي كه بيشترين و كمترين خطرپذيري را در برابر زلزله دارد، باعث شده تا 
آگاهي عمومي در برابر زلزله در شهر تهران به حداقل خود برسد درست مشابه آنچه 
در مشهد و روستاهاي مجاور آن رخ داد و به دليل عدم رعايت شهرسازي استاندارد و 
مقام نبودن ساختمان ها، تلفات جاني قابل تأمل و ضرر اقتصادي بسياري به شهرها 

و روستاها وارد آمد. 
در شهرهاي توسعه يافته دنيا به ويژه در آسيا كه با خطر زمين لرزه هاي مشابه مشهد، 
روبه رو است، همين ميزان ريشتر هيچ خس��ارتي به همراه ندارد، چراكه شناخت 
مديران ش��هري و مردم از جغرافيايي كه در آن زندگ��ي مي كنند منجر به افزايش 

استانداردهاي شهرسازي شده است. 
در شهر تهران استانداردهاي شهرسازي تطابقي با شرايط جغرافيايي و سياسي آن 
ندارد و تراكم فروشي شهرداري و نبود تس��هيلات براي مقاوم سازي ساختمان ها 
سبب شده تا تهران روي بمبي كه هر ساعت امكان انفجار آن و بلعيدن شهر در خود 

باشد، ساخته شود. 
البته اين شرايط تنها در تهران حاكم نيست و كلانشهرهايي چون اصفهان نيز هرچند 
از معضل گسل هاي متعدد و فرونشست در امان بوده اما بافت هاي فرسوده آن هر روز 

اين شهر تاريخي را به خطر نزديك تر مي كند. 
    زلزله مشهد در تهران بيايد فاجعه مي شود 

دكتر مهدي زارع، استاد زلزله شناسي مهندسي، عضو پژوهشگاه بين المللي زلزله 
شناسي و مهندسي زلزله ، عضو وابسته به ش��اخه زمين شناسي فرهنگستان علوم 
جمهوري اسلامي ايران و عضو پژوهشگاه بين المللي زلزله شناسي گفت: متأسفانه 
بسياري از شهرهاي ايران در معرض زلزله هستند و راهي جز ايمن سازي وجود ندارد. 

بايد كاري كنيم كه در زمان بروز بحران شايعه ها اذهان را متشنج نكند. 
    تراكم بالاي جمعيت، افزايش تلفات 

زلزله اي با بزرگاي 6 اگر در نزديكي تهران رخ دهد موجب آس��يب هاي متفاوت و 
احتمالاً بيشتري در محدوده تهران و استان تهران خواهد شد. دليل عمده عبارت 
از اين است كه اس��تان تهران و اس��تان مجاورش )البرز( ميزبان بيشترين تمركز 

جمعيتي در كشور است. 
 تجمع جمعيت طي روز در شهر تهران به حدود 13 ميليون نفر مي رسد )حدود سه 
برابر شهر مشهد( و همين موضوع به همراه تمركز بسياري از زير ساخت هاي مهم در 
تهران و همچنين فرسوده بودن بسياري از ساختمان هاي مهم )نظير آنچه در حادثه 
پلاسكو ديديم( و البته ساخته شدن بيش از 500 ساختمان بيشتر از 10 طبقه در 
تهران در دهه اخير كه بيش از دو سوم آنها در خطر ناك ترين پهنه هاي شهر از نظر 
خطر و ريسك زلزله واقع شده اند و از سوي ديگر توسعه شهر تهران بدون توجه به 
اولويت ايمني و مسئله ريس��ك زلزله )نظير آنچه در ساخت بزرگراه دو طبقه صدر 
رخ داد( علاوه بر آسيب هاي مهم زيست محيطي، اجتماعي و... همگي در جمعيت 

افزايش ريسك زلزله عمل كرده است. 
ضمن اينكه هفت شهر از 40 شهر با بيشترين جمعيت ايران در همين استان تهران 
قرار گرفته اند و اين نشان مي دهد كه مسئله تهران، در مقياس كوچك تر در شهر هاي 

ديگر استان تهران ديده  شود. 

88498471ايرانشهر
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